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مصطفي  محمدي     دریچه

   جواد محرمي
جش�نواره فيل�م س�امت به نظر مي رس�د 
پس از گذر از چن�د دوره همچنان از تعريف 
دقيق آث�اري ك�ه مي توانن�د در اي�ن قالب 
قرار بگيرن�د، توفيقي حاصل نكرده اس�ت. 
چه فیلمي و با چه اس��تانداردهايي مي تواند به 
عنوان اثري در خدمت ارتقاي س��لامت جامعه 
قرار بگیرد. اگر اس��تانداردهاي دقیق فیلم هاي 
حوزه سلامت مش��خص ش��وند آنگاه مي توان 
برگزاري جشنواره اي با اين عنوان را كاري مفید 
تلقي كرد. اساساً اغلب جشنواره هاي موضوعي 
فیلم با اين ضعف يعني شفاف نبودن نسبت آثار 

با موضوع دست و پنجه نرم مي كنند. 
هر فیلمي ب��ه ص��رف ورود به مس��ئله اعتیاد 
نمي توان��د ب��راي س��لامت جامعه س��ودمند 
تلقي شود چراكه ممكن اس��ت به دلیل ضعف 
پشتوانه هاي كارشناس��ي با رويكردي مخرب و 
آسیب زا تولید شده باشد. ممكن است پیام يك 
فیلم درباره معضل اعتیاد برعكس عمل كرده و 
غیرمستقیم مخاطبان را به مصرف مواد مخدر 

ترغیب كند. 
   آموزش كجاي ماجراست 

بر اين مبنا مي توان گف��ت برخي از آثاري كه به 
جشنواره فیلم سلامت راه پیدا مي كنند و بعضاً 
طي دو دوره اخیر جاي��زه هم مي گیرند صرفاً يا 
در مرحله طرح موضوع متوق��ف مانده اند يا به 
شكلي حاشیه اي موضوع مورد نظر را مورد توجه 
قرار داده اند يا اينكه اساساً به شكلي غیراصولي 
به موضوع ورود داش��ته اند. از اين جهت نه تنها 
اين آثار به ارتقاي سطح سلامت جامعه كمكي 

نمي كنند بلكه مي توانند آسیب زا هم باشند. 
به نظر مي رسد اصلي ترين جنبه اي كه مي توان 
براي يك فیلم خوب و مناسب در حوزه سلامت 
در نظر گرفت جنبه آموزشي است. مرور چند اثر 
راه يافته به جشنواره امس��ال مي تواند به درك 
موضوع كمك كند. به عنوان مثال در اين دوره 
از جش��نواره ش��اهد حضور فیلم »پشت ديوار 
س��كوت« هس��تیم. اين فیلم اگرچه به مسئله 
خون هاي آلوده وارداتي از فرانسه و مبتلا شدن 
جمعي از هموطنانمان به بیماري ايدز در دهه 
60 اختصاص دارد اما ب��ه هیچ عنوان نمي توان 
برايش جنبه آموزشي متصور بود. فیلم جعفري 
جوزاني البته به لحاظ سیاسي هم در نشان دادن 
زواياي ظالمانه اين پرون��ده موفق عمل نكرده 
اس��ت يا به عنوان مثال فیلم »خجالت نكش« 
تنها به اين دلیل بي ربط كه لابد مسئله بحران 
جمعیت را تخطئه كرده و مورد تمسخر قرار داده 

در جشنواره سلامت حضور دارد كه البته عجیب 
هم نیست چراكه مسئله جمعیت از سوي وزارت 
بهداشت دولت فعلي هنوز به عنوان يك بحران 
جدي مورد توجه قرار نگرفته است براي همین 
اگ��ر »خجالت نك��ش« از اين دوره جش��نواره 
سلامت جايزه هم گرفت نبايد خیلي تعجب كرد. 
فیلم كامیون نیز با موضوع مهاجرت در جشنواره 
حاضر اس��ت. قاعدتاً موضوع مهاج��رت را هم 
مي توان به مسئله سلامت ربط داد اما اينكه فیلم 
كامیون چه جنبه آموزشي ای در ارتقاي سلامت 
مخاطب رقم مي زند موضوع قابل تأملي اس��ت. 
به طور قط��ع فیلم دايره مینا س��اخته داريوش 
مهرجويي ك��ه پیش از انقلاب اس��لامي درباره 
موضوع انتقال خون ساخته شده را مي توان اثري 
مثبت در حوزه سلامت قلمداد كرد كه به ارتقا و 
حل موضوع انتقال خون و ضعف هاي آن در نظام 
پزشكي كشور كمك كرد اما دايره مینا نزديك 

به 50 سال پیش ساخته شده است. 
   »هنوز آليس« يك الگوي مناسب

درب��اره تولید فیلم ب��ا موضوع س��لامت بازهم 
س��ینماي امريكا مي تواند الگوي مناسبي تلقي 
شود. در هالیوود انبوهي از فیلم هايي را مي توان 
مثال زد كه ب��ا تمركز بر موض��وع يك بیماري 
س��اخته ش��ده و اين آثار به دلیل غناي فني و 
تكنیكي قابلیت و جنبه آموزش��ي زيادي براي 
مخاطب دارند. مي توان ب��ه فیلم هنوز آلیس به 
نويسندگي و كارگرداني مشترك ريچارد گلتزر 
و واش وستمورلند اش��اره كرد؛ يك فیلم كه در 
ژانر درام محصول س��ال 2014 امريكا ساخته 
شده اس��ت. گلتزر در س��ال 2011 به بیماري 
نورون هاي حركتي مبتلا مي شود و حین ساخت 
فیلم از دنیا مي رود و ادامه فیلم را همسرش واش 
وستمورلند ساخت. هنوز آلیس با استقبال نسبتاً 
خوب منتقدان و تماش��اگران همراه بود. عمده 
تعريف ها و نكات مثبتي كه منتقدان در نقدها 
به آن اشاره كردند مربوط به بازي خیره كننده 
جولین مور در نقش استاد دانشگاهي است كه 
مبتلا به آلزايمر مي شود و در نهايت هم جولین 

مور به خاطر بازي در اين نقش توانست در اسكار 
هفتاد و هش��تم جايزه بهترين بازيگر زن نقش 
اول زن را به خود اختصاص دهد. آلیس اس��تاد 
زبان شناسي دانشگاه اس��ت كه روزگار خوبي را 
پشت سر مي گذارد و زندگي صادقانه اي دارد. او 
به مرور زمان متوجه تغییراتي در بدنش مي شود 
از جمله اينكه بعضي از مسائل ساده را به راحتي 
فراموش مي كند و مباحث درسي در سر كلاس 
يادش م��ي رود. آلیس ابتدا چن��دان موضوع را 
جدي نمي گیرد اما با تشديد اين حالت به دكتر 
مراجعه مي كند و بعد از انجام آزمايشات مشخص 
مي شود كه به نوعي بیماري آلزايمر بسیار خاص 
مبتلاست. آلیس كه از شنیدن اين خبر شوكه 
شده تمام تلاش خود را مي كند كه تسلیم اين 
بیماري نشود اما اوضاع سخت تر از چیزي پیش 
مي رود كه انتظارش را مي كشیده است. اين فیلم 
به ش��دت براي همه افرادي كه به هر دلیل در 
معرض بیماري آلزايمر قرار دارند جنبه آموزشي 
دارد و اثري مفید براي سلامت جامعه مخاطبان 

محسوب مي شود. 
   سينما و سامت براي هم آورده دارند

در س��ینماي ايران آثار بس��یار اندكي مي توان 
يافت كه مبتني بر يك بیماري و دست و پنجه 
نرم ك��ردن يك كاراكت��ر بیمار ب��ا آن بیماري 
مشخص ساخته شده باشد. خون بازي ساخته 
رخشان بني اعتماد و شمعي در باد ساخته پوران 
درخشنده جزو معدود آثاري هستند كه در اين 

دسته جاي مي گیرند. 
موضوع س��لامت در س��ینماي ايران ف��ارغ از 
استثنائات تا به حال در اولويت هاي درجه چندم 
سینماگران قرار داشته اس��ت يا به عبارت بهتر 
اين موضوع بسیار كمرنگ در اولويت سینماي 

ايران بوده است. 
شايد گزاف نباشد كه بگويیم سینما و سلامت در 
ايران به دلیل نگاه تك بعدي و افراطي به سینما 
همواره مقابل هم بوده اند. سینما در ايران همواره 
به طرزي افراطي ابزاري سیاس��ي تلقي شده و 
حتي آثار اجتماعي س��ینماي ايران هم اغلب با 
اهداف و گرايش هاي سیاس��ي ساخته شده اند. 
خیلي از فیلمسازان ايراني فیلم نمي سازند تا با 
مخاطب تجربه اي جالب و جذاب درباره زندگي 
را به اش��تراك بگذارند و فیلم مي سازند تا صرفاً 
توانمندي هاي تكنیكي خود را در قالب تئوري 
هنر براي هنر به رخ بكشند و از دل آن راهي به 

جشنواره هاي خارجي بیابند. 
 اينكه سینماي ايران س��لامتي اش را به دست 
بیاورد اتفاق خوبي اس��ت. اينكه در س��ینماي 
ايران به اين امر توجه داده شود كه اساساً سینما 
در قبال س��لامت جامعه مسئول است موضوع 
مباركي اس��ت. اينكه س��ینماگر ايراني بداند 
كه در س��ینما ژانره��اي زيادي وج��ود دارد و 
مي توان براي مثال به نفع س��لامت جامعه هم 
فیلم س��اخت، خبر خوبي تلقي مي شود. آنچه 
درباره موضوع سلامت در سینما حائز اهمیت 
به نظر مي رس��د اين اس��ت كه اين آثار اگر به 
طرزي متعهدانه و مسئولانه و با اهداف آموزشي 
تولید شوند و در عین حال استانداردهاي فني 
و تكنیكي س��ینما را هم رعايت كنند تا حدود 
زيادي مي توان به قوام س��ینما و س��لامت در 
جامعه با نگاهي امیدوارانه تر نگريس��ت چراكه 
هر دوي اين مقولات يعني س��ینما و س��لامت 

مي توانند براي هم آورده داشته باشند.

موض��وع س��امت در س��ينماي ايران 
ف��ارغ از اس��تثنائات ت��ا ب��ه ح��ال در 
اولويت هاي درجه چندم س��ينماگران 
قرار داش��ته است. ش��ايد گزاف نباشد 
كه بگوييم س��ينما و س��امت در ايران 
ب��ه دليل نگاه ت��ك بع��دي و افراطي به 
س��ينما هم��واره مقاب��ل ه��م بوده اند

نگاهي آسيب شناسانه به جشنواره فيلم سامت 

خدمات متقابل سينما و سلامت!

   مرتضي ذاكر
رامب�د جوان ضم�ن ارائ�ه توضيحاتي درب�اره ادع�اي حمايت 
س�پاه از خندوان�ه گف�ت: چ�را س�پاه باي�د ب�ه »خندوان�ه« 
پ�ول بده�د؟ مگ�ر خندوان�ه بودج�ه و اسپانس�ر ن�دارد؟ 
قباً ه�م مي گفتند عموي من س�پاهي اس�ت و او پول ه�ا را به 
برنامه س�رازير كرده اس�ت، درحالي ك�ه من اصاً عم�و ندارم!

رامبد جوان مجري برنامه »خندوانه« در نشست خبري پايان فصل 
پنجم اين برنامه كه با حضور سیدعلي احمدي تهیه كننده برگزار 
شد در مورد برخي از ش��ايعات و حواشي ايجاد ش��ده توضیحاتي 
دادند. سیدعلي احمدي تهیه كننده خندوانه، درباره حمايت مالي 
سپاه پاسداران از اين برنامه گفت: متأسفانه فضاي مجازي به قدري 
بي قاعده بزرگ شده كه رس��انه هاي اصلي ما را هم تحت تاثیر قرار 
داده است. به نظر من رسانه ها بايد به اين مواردي كه سندي برايشان 
وجود ندارد توجه نكنند و اين موضوعات را ب��زرگ نكنند. اگر هم 
سندي منتشر شده، مخدوش بوده اس��ت. مانند سندي كه مدعي 
شده بود با دستور آقاي عبدالحسیني از طرف شهرداري و به دستور 
آقاي اوحدي مبلغي به اين برنامه پرداخت شده است. جوان نیز در 
ادامه سخنان احمدي عنوان داشت: چرا سپاه بايد به »خندوانه« پول 
بدهد؟ مگر خندوانه بودجه و اسپانسر ندارد؟ زدن اين حرف ها و بیان 
اين ادعاها كاري ندارد. آنقدر بعضي حرف ها خنده دار است كه اصلًا 
نیازي به جواب نیست. قبلاً هم مي گفتند عموي من سپاهي است و او 
پول ها را به برنامه سرازير كرده است، در حالي كه من اصلاً عمو ندارم. 
ما گانگستر نیستم، ما برنامه سازيم! يا مي گفتند كه در تبريز پاساژ 
بالا كشیده ايم! چرا هیچ كس از تبريز اعتراضي نكرد؟ جوان در ادامه 

صحبت هايش تأكید كرد: اين نكته خیلي مهم است كه اگر سپاه به ما 
پول بدهد در مقابل تعهد ما به او چیست؟ پس ما براي چه آنقدر وقت 
براي اسپانسرمان مي گذاريم؟ الان سپاه با عنوان »اوج« كار فرهنگي 
مي كند و نیازي به اين حرف ها نیست كه بخواهد ما را حمايت كند 
و فیلم هايش را هم مي سازد. سواد رسانه اي كه قطعاً اهالي رسانه از 
آن بهره مند هستند، يعني تش��خیص بدهیم چه اخباري درست و 
چه اخباري غلط است و تشخیص درست يا غلط بودن اين حرف ها 
بیش از هر كسي وظیفه شماست. تهیه كننده خندوانه در پاسخ به 
سؤالي با مضمون بحث نظارت تلويزيون بر برنامه ها نیز تصريح كرد: 
تطبیق خروجي برنامه با قوانین نظارتي تلويزيون به صورت روتین و 
همیشگي انجام مي شود اما واقعیت اين است كه ما هم بايد خودمان 
به مرزي دقیق برسیم و ظرفیت نقدپذيري خود را افزايش دهیم. در 
اين ايام بعضاً نقدهايی را ديده ايم كه فارغ از نقد بیشتر جوسازي بوده 
است. من معتقدم چند رسانه مشخص جوسازي كردند چون ما نقدها 

را مي خوانیم و در اتاق فكر درباره آنها حرف مي زنیم.

 رامبد : سپاه براي فعاليت فرهنگي
به خندوانه نيازي ندارد

كارگردان »نفوذي« مستند زندگي مسعود كشميري در گفت وگو با »جوان«:

نسل سوم انقاب درباره دهه 60 سؤال هاي زيادي دارد
     محمدصادق عابديني

»نف�وذي« يك�ي از جديد تري�ن 
مستندهاي س�اخته ش�ده درباره 
وقاي�ع س�ال هاي ابتداي�ي انقاب 
است و شايد تنها مس�تندي است 
كه تا امروز درباره مسعود كشميري 
س�اخته ش�ده اس�ت. به مناسبت 
رونمايي از اين مستند، گفت وگوي 
كوتاهي با جواد موگويي، پژوهشگر 
و كارگ�ردان مس�تند داش�ته ايم. 
اين چندمين مس�تندي است 
كه درباره مسائل انقاب توليد 

كرده ايد؟
»نفوذي« ششمین مس��تند من درباره 

چهره ها و وقايع دهه 60 است. 
چرا به صورت متمركز درباره دهه 60 مستندسازي 

مي كنيد؟
اعتقاد دارم بايد درباره ده��ه 60 كار كرد چون دهه اول انقلاب 
و يكي از مهم ترين دوران انقلاب اس��لامي اس��ت و نیاز داريم 

شخصیت ها و حوادث آن دهه را واكاوي كنیم. 
در سال هاي اخير حجم توليد مستند درباره حوادث 
بع�د از انقاب با جهش روبه رو ش�ده، چه ش�د كه 
مستندساز ها سراغ مستندهاي تاريخي رفته اند؟

اين جهش كاملاً طبیعي است، انقلاب اكنون در چهلمین سالگرد 
خود قرار دارد و س��ؤال هاي زيادي درباره انقلاب وجود دارد كه 
عمدتاً از سوي نسل های دوم و س��وم مطرح مي شود؛ سؤالاتي 
درباره حوادث سال هاي ابتدايي انقلاب دارند و به دنبال پاسخ 
مي گردند. ما تا سال ها هیچ كاري تولید نمي كرديم و اكنون با 
رشد سريع تولید مستند روبه رو هستیم. سؤال هاي زيادي وجود 
دارد از رضاخان و مصدق گرفته تا حوادثي كه در 40 ساله اخیر 
رخ داده است. علت اصلي اين رشد را هم مي توان در اين موضوع 
جست وجو كرد كه در طول همه اين س��ال ها ما از تاريخ حرف 

نزده ايم و اكنون با انباشته ای از سؤال ها روبه رو شده ايم. 
جالب است كه همين نسل سومي ها و بچه هاي دهه 

60 سراغ مستند سازي درباره اين دهه رفته اند!
شايد دلیل اصلي اش همان كم كاري در گذشته باشد، چون 
اگر كار تولید مي ش��د ديگر نیازي نبود كه من به عنوان يك 
دهه شصتي به دنبال اين باش��م كه وقايع دهه 60 را به فیلم 
تبديل كنم. ما ايراني ها كلًا نسبت به تاريخ و ثبت وقايع تاريخ 
كم توجهیم. اين موضوع جديدي نیست، از انقلاب مشروطه 

گرفته تا حوادث بعد از آن و رس��یدن 
به انقلاب اس��لامي همی��ن رويكرد را 
مي بینیم. بي تفاوتي به تاريخ در همه 
اين سال ها ديده شده است. نسل ما با 
سؤال هايي روبه رو است كه بايد خودش 
دنبال جواب آنها ب��رود و در اين میان 
ممكن اس��ت خطايي هم اتفاق بیفتد 
اما به نظرم حتي خطا رفتن هم بهتر از 

ساكت بودن است. 
به بروز خطا اشاره كرديد، چه خطايي 
مي توان�د مس�تند هاي تاريخي را 

تهديد كند؟
وقتي در بس��یاري از موضوع��ات من به 
عنوان مستندساز اولین نفري هستم كه 
دست به پژوهش مي زنم و غیر از كاري كه من انجام داده ام هیچ 
اثر پژوهشي وجود ندارد، امكان خطا نیز به وجود مي آيد، چون 

امكان قیاس كردن نیست. 
برگرديم به موض�وع »نفوذي«، براي چ�ه از ميان 
چهره هاي تاثيرگذار در انقاب، س�راغ كشميري 

رفتيد؟
كشمیري عامل انفجار هشتم شهريور و شهادت رئیس جمهور 
و نخست وزير كشور اس��ت. علت پرداختن به وي، به خاطر 
شخصیت خودش نبوده بلكه به خاطر اقدامی كه انجام داده و 
تاثیر آن در انقلاب است. مسئله نفوذ امنیتي يكي از مسائلي 

است كه ما از ابتداي انقلاب با آن درگیر بوده و هستیم. 
پيش از اين نيز در مستند »پرونده ناتمام« ماجراي 
انفجار دفتر نخست وزيري را دنبال كرده بوديد، اين 

دو مستند در راستاي هم هستند؟
بله، در مس��تند »پرونده ناتمام« وقايع بعد از انفجار بررسي 
شده است و در »نفوذي« به شخصیت كشمیري و اينكه چه 
كسي بوده، پرداخته ام. مي شود گفت »نفوذي« تكمیل كننده 
»پرونده ناتمام« و بخش��ي از سه گانه اي است كه مي خواهم 

درباره اين موضوع بسازم. 
اين سه گانه قرار اس�ت با چه مستندي به پايان 

برسد؟
قسمت سوم، درباره اين اس��ت كه اكنون مسعود كشمیري 

كجاست و چه كار مي كند. 
نفوذي امكان نمايش از تلويزيون را دارد؟

 چیزي كه به ما گفتند اين اس��ت كه قرار است از تلويزيون 
پخش شود و امیدوارم اين اتفاق رخ دهد. 

حكمت 56

ثروتمندى در غربت، چون 

در وطن بودن و تهيدستی 

در وطن، غربت است. 

معاون سازمان صداوسيما :

سهم زبان ها و گويش هاي محلي بايد در راديو افزايش يابد
 

  محمدصادقي
مع�اون ام�ور اس�تان هاي س�ازمان صدا و س�يما خواس�تار 
افزاي�ش اس�تفاده از زبان هاي محل�ي، گويش ه�ا و فرهنگ 
راديوي�ي ش�د.  تولي�دات  اي�ران در  فولكل�ور م�ردم 
علي دارابي در جش��نواره تولیدات اس��تاني صداوس��یما گفت: در 
جشنواره سال قبل در كمیسیون مطالبات، انتظارات و اولويت هايي 
را مطرح كردم كه از جمله آنها تعاملي ش��دن راديو و نقش پررنگ 
مردم در برنامه ها بود، اينكه سهم و میزان زبان محلي در برنامه هاي 
صداي اس��تان ها، راديو و حضور و نقش نخبگان ه��م در اتاق فكر 
)شوراي انديشه ورز( و هم در برنامه هاي مختلف به عنوان صاحب نظر 
و كارش��ناس ارتقا يابد. دارابي افزود: راديو بوده كه براي ما از شعر، 
ادبیات، موسیقي، فرهنگ، تاريخ و تحولات ايران و جهان و آخرين 
خبرها روايت كرده است، راديو در حقیقت يك »حس نوستالژيك« 
هم براي خیلي ها دارد. معاون امور استان هاي صدا و سیما تصريح 
كرد: همه مش��كلات راديو با »ب��الا بردن نرخ برنامه س��ازي« حل 

نمي شود چراكه راديو برنامه ساز، مدير، كارشناسان و تهیه كننده 
عاشق مي خواهد و اين اكسیري است كه كمیاب شده و در اين راستا 
لازم است »شناسايي و كشف استعدادهاي نو، جوان، خلاق، سازنده، 
باسواد« در دستور كار صداي مراكز قرار بگیرد. وي با بیان اينكه 24 
ساعته شدن راديوی استان ها يك فرصت بي بديل براي برنامه سازي 
و ارائه بهترين ها براي مخاطبان اس��ت، خاطرنش��ان ك��رد: راديو 
رسانه اي همراه با مردم بوده است و اين نزديكي و رفاقت و همدلي را 
بايد دوباره احیا كرد. دارابي با بیان اينكه راديو نما يا همان تصويري 
كردن راديو كه گامي براي بهتر ديدن و بیش��تر ش��نیدن راديو در 
عصر ديجیتال و تنوع رسانه هاس��ت را بايد ج��دي گرفت، تصريح 
كرد: بارگذاري عكس ها و تصاوير، استفاده از نوشته ها و زيرنويس، 
بهره مندي هنرمندانه در مناس��بت ها و ايام، افزايش جذابیت هاي 
بصري آن از قبی��ل فرم، رنگ، غن��اي بصري، فونت نوش��ته ها، از 
مهم ترين س��ازو كارهاي ارتقای راديو نما است.در وضعیت كنوني 
پس از 1/5سال اگر چه گام هايي برداش��ته شده اما رضايت بخش 
نیست. وي با بیان اينكه راديو »توسعه پايدار و متوازن استان« را بر 
سر دست بگیرد، گفت: فضاي شادي و نشاط در راديو بايد گسترش 
يابد. طنزها، فولكلورهاي محلي و استاني را با لهجه و زبان و گويش 
ش��یرين محلي تولید كنید و اين تولیدات به گونه اي باش��د كه در 
شبكه هاي سراسري قابل استفاده باشد. معاون امور استان هاي صدا 
و سیما افزود: »راديو زيارت« اگرچه در خراسان رضوي مستقر است 
اما متعلق به همه مراكز است، ش��وراي راهبردي دارد كه مديران 
برخي مراكز و چند تن از اشخاص حقیقي عضو آن هستند، فرصت 

همكاري و تولید برنامه مشترك را از دست ندهید.

معاون امور مطبوعاتي خبر داد
 مخالفت رسانه هاي خصوصي

با نمايشگاه مطبوعات
معاون ام�ور مطبوعات�ي و اطاع رس�اني وزارت فرهنگ و ارش�اد اس�امي 
ضمن بي�ان اينكه يك�ي از گزينه ها درب�اره نمايش�گاه امس�ال مطبوعات، 
برگزار نش�دن آن اس�ت، افزود: هنوز تصميم قطعي در اين ب�اره نگرفته ايم 
ام�ا يك�ي از گزينه هايم�ان عدم برگ�زاري اي�ن دوره از نمايش�گاه اس�ت. 
محمد سلطاني فر در حاشیه جلسه اي با مديران رسانه ها ضمن بیان اينكه يكي از گزينه ها 
درباره نمايشگاه امسال مطبوعات، برگزار نشدن آن است، افزود: هنوز تصمیم قطعي در 
اين باره نگرفته ايم اما يكي از گزينه هايمان عدم برگزاري اين دوره از نمايشگاه است، البته 
گزينه هاي ديگري هم داريم كه مي شود اين نمايشگاه را به صورت شهرستاني برگزار 
كرد. وي ادامه داد: برخي از رسانه ها تمايلي به برگزاري بیست و چهارمین دوره نمايشگاه 
مطبوعات و خبرگزاري ها دارند و اين دسته رسانه ها دولتي هستند و رسانه هاي خصوصي 
مخالف برگزاري هستند. سلطاني فر با اشاره به هزينه برگزاري نمايشگاه مطبوعات نیز 
گفت: درست است كه تشكل هاي صنفي نیز در برگزاري نمايشگاه مطبوعات سهمي 
دارند اما بخش زيادي از هزينه هاي اين نمايشگاه را وزارت ارشاد مي پردازد. معاون امور 
مطبوعاتي و اطلاع رساني وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي درباره وامي كه قرار است به 
خبرنگاران تعلق بگیرد، بیان داشت: در حال حاضر كمیته سه نفره اي تشكیل شده است 
و به زودي اعلام مي شود كه به هر كدام از خبرنگاران تا چه میزان وام تعلق خواهد گرفت. 
وي افزود: س��قف وامي كه براي خبرنگاران در نظر گرفته ايم تا 20میلیون تومان است 
و نامحدود نیست و بايد عددي باش��د كه به همه خبرنگاران برسد و بعد تصويب شود. 
مبلغ 1۷0 میلیون تومان جزء بخشي است كه اعلام ش��ده بود اما بانك اعلام كرده كه 

20میلیون براي خبرنگاران در نظر گرفته است.

در فرهنگسراي انديشه
 نمايشگاه تخصصي دشمن شناسي 

آغاز به كار كرد
نمايشگاه تخصصي دشمن شناسي »دين زاو« در نگارخانه اصلي 
و سه نگارخانه جنبي فرهنگسراي انديشه آغاز به كار كرد. 
به گزارش فارس، نمايشگاه تخصصي دشمن شناسي»دين زاو« به 
منظور مقابله با تهديدات اعتقادي دشمنان و ضرورت آشنايي با 
د شمن شناسي و آسیب هاي موجود در حوزه جنگ نرم در روزهاي 
يكم تا نهم ش��هريورماه در نگارخانه فرهنگسراي انديشه در حال 
برگزاري اس��ت. در اين نمايش��گاه تعداد 80 اثر در قالب پنج سیر 
نمايشگاهي با موضوعات اوانجلیست )صهیونیسم مسیحي(، مرگ 
بر ديكتاتور، وهابیت، حقوق بشر امريكايي و پايان اسرائیل به صورت 
پوسترهاي مفهومي، تابلوی مقالات و كاريكاتور آثار هنرمندان حوزه 
هنري و گروه پژوهشي و هنري حنیف به سرپرستي سیدمحمدتقي 
زاهدي، ابوالفضل هادي منش، سلمان مهدوي، دانیال فرخ، محمد 
گلسرخي طهراني، علي حیاتي، محمدرضا چیت ساز و... در معرض 
ديد علاقه مندان قرار گرفته است. در حاشیه اين نمايشگاه غرفه 
فروش محصولات فرهنگي و هنري مرتبط و كتابخانه تخصصي 
دشمن شناسي داير اس��ت. علاقه مندان مي توانند براي بازديد از 
نمايشگاه تا نهم ش��هريورماه از س��اعت 9 تا 20 به فرهنگسراي 
انديشه واقع در خیابان ش��ريعتي، نرس��یده به پل سیدخندان، 

بوستان شهید منفرد نیاكي)انديشه( مراجعه كنند. 
............................................................................................................ 

معرفي كتاب 
من اين غزل به »اشارات عشق« مي گويم 

»اشارات عشق« مجموعه شعري سروده 
ناصر شكوري اس��ت كه برگزيده اشعار 

وي از سال 55 تا 95 را در بر مي گیرد.
 مثن��وي ثارالله، مثنوي س��رخ، مثنوي 
رزم، غزل زخم، غزل بهمن و غزل آرزو 
از جمله عناوين اشعار مجموعه اشارات 

عشق است. نشر بشارت اين مجموعه را منتشر كرده است.
.............................................................................................................

 جيم كري به انتقاد با نقاشي 
ادامه می دهد 

كمدين مشهور با كشيدن نقاش�ي هاي طنزآميز و سياسي 
به مبارزه خود با دونالد ترام�پ و اطرافيانش ادامه  مي دهد. 

به گزارش مهر به نقل از بیزنس اينس��ايدر، جیم كري بازيگر در 
جديدترين نقاش��ي هايش به كوبیدن رئیس جمهوري امريكا و 
همراهانش ادامه داده و در آخرين نقاشي اش كه آن را روي توئیتر 
قرار داد صورت رئیس جمهور را در قالب يك تكه نان تست سوخته 
به تصوير كشید و هشتگ »#ترامپ  تست  شد« را به همراه لینكي 

به سايت رأي دهي انتخابات دولتي، قرار داد. 
نقاش��ي جیم كري پس از آن كه  مايكل كوهن وكیل شخصي 
س��ابق ترامپ در مقابل هش��ت جرم فدرال مطرح ش��ده علیه 
وي اعلام گناهكاري كرده و ش��خص ترامپ را به عنوان شريك 
جرم��ش در دو تخطي قانون ه��اي كمپین رياس��ت جمهوري 
شناسايي كرده است، منتشر شد. پل منفورت مدير سابق كمپین 
رياس��ت جمهوري ترامپ هم در ارتباط با هش��ت جرم فدرال 
مطرح شده علیه وي گناهكار شناخته شد. كري همچنین روز 
چهارشنبه نقاشي ديگري در ارتباط با منفورت و كوهن منتشر 
كرد كه ترام��پ را در حالي به تصوير مي كش��ید كه از يك میله 
آويزان شده بود، لباس تیمارستان به تن داشت و پرچم ايالات 
متحده به پايش بسته شده بود. كري از ماه آگوست تا حالا 10 
نقاشي كشیده است كه همه مضموني انتقادي دارند. يكي از اين 
نقاش��ي ها نیز در اعتراض به كش��تار كودكان يمني در اتوبوس 

مدرسه توسط موشك امريكايي كشیده شده بود.

    دیده بان


